

**A survey prepared by Dr. Nabil Kukali has revealed:**

- \* An overwhelming majority (76.5%) evaluate the general economic condition in the Palestinian territories as "bad".
- \* A clear majority (68.8%) believe that the suspension of the financial and economical aid will increase the rate of violence in the region.
- \* A substantial majority (57.7%) Of the Palestinians are at present in favor of a cease-fire between Palestinians and Israelis.
- \* An overwhelming majority (70.0%) Support at various degrees the PA-President, Mr. Mahmoud Abbas, and (62.3%) support the Palestinian PM Mr. Ismael Haniyyeh.
- \* A clear majority (66.7%) Of the Palestinians believe that the International Observers' Team at Rafah border-crossing are acting according to Israel's wish.
- \* A substantial majority (58.2%) Are pessimistic about the possibility of improving their economic conditions at present.
- \* A plurality (51.6%) believe that the Arab countries are incapable of replacing the financial and economical aid suspended by the donor countries.
- \* An overwhelming majority (81.4%) call on the US-Americans and the European countries to reconsider their decision halting the financial and economical aid to the Palestinian government.

In the latest survey prepared by **Dr. Nabil Kukali**, Director of the Palestinian Center for Public Opinion, a random sample consisting of 1.000 Palestinian adults over 18 years old representing the various demographic specimens of the Palestinian society living in the West Bank, including East Jerusalem, and Gaza Strip, has been interviewed during the period (22 – 29) July, 2006. The survey result has shown that an overwhelming majority of the Palestinian people, reaching the rate of (76.5%), evaluated the general economic condition as "bad".

**Dr. Kukali** said the most significant finding of the survey outcome is that a clear majority of the Palestinians are in favor of concluding a cease-fire deal with the Israelis and that a consensus on the so-called "Prisoners' Document" could be a substantial step towards the commencement of serious peace negotiations with the Israelis. **Dr. Kukali** further indicated that a high rate of the survey respondents reaching (68.8%) believes that the halt of the financial assistance accelerates the degree of violence in the region. The said rate is allocated as follows: (65.8%) in the West Bank and (74.0%) in Gaza Strip.

In addition, **Dr. Kukali** said, the view of the Palestinians now towards the possibility of improving their economic conditions is more pessimistic compared with the outcome of a poll conducted in April 2006, when the pessimists were at (43.1%) whilst the optimists reached the rate of (55.6%). On the other hand, the result of this poll shows that the rate of the pessimists rose up to (58.2%) while that of the optimists fell down to (40.3%).

### **The Cease-fire:**

A clear majority (57.7%) of the Palestinian people are at present in favor of a cease-fire deal between the Palestinians and the Israelis, whilst (38.4%) oppose that and (3.9%) refused to respond to the question.

### **The "Prisoners' Document":**

A clear majority (58.6%) of the respondents are of the opinion that the consensus reached on the Prisoners' Document may constitute a substantial step towards the start of serious peace negotiations with Israel with the target of reaching a final solution, whilst (37.5%) had a contrary opinion and (3.9%) hesitated to answer.

(36.9%) of the Palestinian society are extremely satisfied with the extent of consensus the Palestinian parties and factions have reached on the Prisoners' Document. (48.3%) were "somewhat satisfied", (9.5%) "Somewhat unsatisfied", (4.0%) "Extremely unsatisfied" and (1.3%) answered "don't know".

Almost half of the Palestinians, specifically (47.8%), think that the reservation of the Islamic Jihad about the extent of the consensus the other Palestinian parties and factions reached in respect of the Prisoners' Document may serve the Palestinian national interests, whilst exactly the same rate said that the position of the Islamic Jihad on this issue "does not serve the Palestinian national interests". (4.4%) declined to respond.

### **Aid and Violence:**

A clear majority (68.8%) of the Palestinian people believe that the halt of the foreign financial and economical aid to the Palestinian government will increase the rate of violence in the region, whilst (9.9%) said "it will decrease it" and (20.2%) think "it will have no effect at all", and only (1.1%) didn't respond.

### **Significance of the US-American and European Aid:**

Regarding the question: "Up to which extent the US-American and European financial and economical aid contribute in general to the well-being of the Palestinian people ?", (43.6%) said "To a high degree", (37.9%) "To a mediocre degree", (11.3%) "To an unimportant degree", (6.4%) said "Nil", and (0.8%) "Don't know".

### **Reconsidering the decision:**

Around one - third (33.9%) of the respondents said "their view to the US and to the EU would be high positive if these countries would reconsider their decision of halting their financial and economical aid to the Palestinian government, while (28.9%) "would have a moderate positive view", (36.1%) said "their view would remain unchanged", and (1.1%) abstain.

### **Al-Qassam Rockets**

A plurality (49.9%) of the respondents opposed the call of President Mr. Mahmoud Abbas for a halt of firing Al-Qassam rockets from Gaza Strip at Israeli territories, whilst (47.8%) favored that and (2.3%) refused to answer.

### **The International Observers' Team**

Two thirds of the Palestinians, namely (66.7%), believe that the international observers' team monitoring the Rafah border-crossing are acting according to Israel's wish, whilst (31.3%) said they run the border-crossing impartially and (2.0%) answered "I don't know".

### **Supporting the Palestinian Leadership**

Responding to the question: "What is the extent of your support at present to the positions of the PA-President, Mr. Mahmoud Abbas?", (26.3%) said "I strongly support him", (43.7%) "Somewhat support him", (20.3%) "Somewhat don't support him", (9.2%) "Strongly don't support him" and (0.5%) said "I don't know".

Regarding the question: "What is the extent of your support at present to the positions of the Palestinian Prime Minister Mr. Ismael Haniyyeh?", (31.7%) answered "I strongly support him", (30.6%) "Somewhat support him", (24.5%) "Somewhat don't support him", (11.8%) "Strongly don't support him" and (1.4%) said "I don't know".

### **Optimism and Pessimism**

Responding to the question: "Several months after the formation of the present Palestinian government under Mr. Ismael Haniyyeh as its Prime Minister, are you  upon viewing a possible improvement of the economic conditions  more optimistic or more pessimistic than in the past? ", (17.0%) said "more optimistic", (23.3%) said they "remained optimistic as in the past", (25.5%) said they "remained pessimistic as in the past" whilst (32.7%) answered they "are more pessimistic than in the past" and (1.5%) said "I don't know".

### **Financial and economical aid of the Arab countries**

A clear majority (51.6%) of the respondents said "the Arab countries are incapable of replacing the financial and economical aid suspended by the Europeans and US-Americans to the Palestinian government, whilst (46.9%) said "they are capable of doing that", and (1.5%) declined to respond to the question.

### **What donor countries should do:**

An overwhelming majority (81.4%) of the respondents called on the governments of the US and the EU to continue their financial and economical aid to the Palestinian government, while (15.2%) called for halting the aid to the government, and (3.4%) hesitated to answer the question.

### **The economic condition:**

Asked about their opinion of the general economic condition in the Palestinian territories, (76.5%) of the Palestinians evaluated it as "bad", (19.2%) described it as "mediocre", only (3.4%) gave it the rating "good" and (0.9%) declined to respond to the question.

### **Methodology of the Survey Study:**

**Mr. Elias Kukali**, a staff member of the Research and Studies' Section at the PCPO, said that all interviews of this survey were conducted inside the respondents' homes, i.e. face-to-face during different working hours, at least 5 hours a day, including the evening time, in order to ensure proper representation of those sub-groups of the population, which would otherwise be difficult to reach and selecting one individual in each household using Last Birthday Method. The choices were taken from a total of (150) election sites, from which (110) sites are located in West Bank and (40) sites in Gaza Strip according to the distribution of the Central Election Commission. These election sites were randomly chosen by using the method of the simple random sample. These in turn were the beginning of the random sample choice made from those regions in accordance with PCPO's long experienced methodology.

**Mr. E. Kukali** has further established that the margin of error was ( $\pm 3.0\%$ ) at a significance and confidence levels of (5%) and (95%) respectively. He added that the rate of the female respondents in this survey was (48.2%) against (51.8%) male respondents. The distribution of the random sample between the Palestinian two major regions was (62.4%) in the West Bank, including East Jerusalem, and (37.6%) in Gaza Strip, and allocated as follows: (50.9%) for the towns, (31.8%) for the villages and (17.3%) for the camps.

**Poll No. 157**

**Date: 02 August 2006**

**في دراسة أعدها الدكتور نبيل كوكالي جاء فيها:**

- (76.5%) قيموا الوضع الاقتصادي العام في الأراضي الفلسطينية بالسيء.
- (68.8%) يعتقدون أن قطع المساعدات سيزيد من حدة العنف في المنطقة.
- (57.7%) يؤيدون عقد هدنة بين الفلسطينيين و الإسرائيليين في الوقت الحاضر.
- (70.0%) يؤيدون الرئيس محمود عباس بدرجات متفاوتة ، و (62.3%) يؤيدون كذلك السيد إسماعيل هنية بدرجات متفاوتة.
- (66.7%) يعتقدون أن المراقبين الدوليين الموجودين على معبر رفح يعملون وفق رغبة إسرائيل.
- (58.2%) متشائمون من إمكانية تحسين أوضاعهم الاقتصادية في الوقت الحاضر.

**بيت ساحور □ من الدائرة الإعلامية**

في أحدث دراسة أعدها الدكتور نبيل كوكالي مدير المركز الفلسطيني لاستطلاع الرأي (PCPO) التي تم إجراؤها خلال الفترة (22 □ 29) تموز 2006، على عينة عشوائية حجمها (1000) شخص يمثلون نماذج سكانية من الضفة الغربية بما فيها القدس الشرقية و قطاع غزة فوق سن 18 عاماً، جاء فيها أن غالبية الجمهور الفلسطيني قيموا الوضع الاقتصادي العام بالسيء إذ وصلت هذه النسبة إلى (76.5%).

وقال الدكتور كوكالي أن نتائج الدراسة أشارت إلى أن غالبية الجمهور الفلسطيني تؤيد عقد هدنة مع الإسرائيليين، وأضاف أن غالبية الجمهور الفلسطيني تعتقد أن الاتفاق حول وثيقة الأسرى خطوه مهمة للبدء بمفاوضات جدية مع الإسرائيليين. وبين د. كوكالي أن نسبة عالية من المشاركين في الدراسة تصل إلى (68.8%) تعتقد أن قطع المساعدات سيزيد من حدة العنف في المنطقة، وهذه النسبة موزعة على النحو التالي: (65.8%) في الضفة الغربية، و (74.0%) في قطاع غزة. ومن الملاحظ أن نظرة المواطنين أكثر تشاؤماً بالنسبة لتحسين أوضاعهم الاقتصادية مقارنة باستطلاع أجري في شهر نيسان 2006، حيث كانت نسبة المتشائمين (43.1%)، والمتفائلون وصلت إلى (55.6%)، أما في هذا الاستطلاع فكانت نسبة المتشائمين (58.2%) في حين كانت نسبة المتفائلين (40.3%).

## الهدنة

وأيد (57.7%) من الجمهور الفلسطيني عقد هدنة بين الفلسطينيين و الإسرائيليين في الوقت الحاضر، في حين عارض (38.4%) منهم ذلك، وأمتنع (3.9%) عن إجابة هذا السؤال.

## وثيقة الأسرى

ويرى (58.6%) ممن شملهم الاستطلاع في الاتفاق حول وثيقة الأسرى أنها خطوة مهمة للبدء بمفاوضات جدية مع الإسرائيليين للوصول إلى الحل النهائي، في حين يرى (37.5%) عكس ذلك، وتردد (3.9%) عن إجابة هذا السؤال.

وقال (36.9%) من الجمهور الفلسطيني أنهم راضون بشدة عما توصلت إليه الأحزاب و الفصائل الفلسطينية باتفاق حول وثيقة الأسرى، وقال (48.3%) بأنهم راضون إلى حد ما، و (9.5%) غير راضين إلى حد ما، و (4.0%) غير راضين بشدة، (1.3%) أجابوا " لا أعرف " .

ويعتقد (47.8%) من الجمهور الفلسطيني أن تحفظ الجهاد الإسلامي على ما توصلت إليه الأحزاب و الفصائل من اتفاق حول وثيقة الأسرى يخدم المصلحة الوطنية الفلسطينية، في حين قال (47.8%) بأنه لا يخدم المصلحة الوطنية الفلسطينية، وتحفظ (4.4%) عن إجابة هذا السؤال.

## العنف و المساعدات

و يرى (68.8%) من الجمهور الفلسطيني أن قطع المساعدات المالية الخارجية عن الحكومة الفلسطينية ستزيد من حدة العنف في المنطقة، في حين قال (9.9%) منهم بأنها ستقلل من حدته، و قال (20.2%) بأن قطعها لأن يؤثر بتاتا، و لم يجب (1.1%) منهم عن السؤال.

## أهمية المساعدات الأوروبية و الأمريكية

و حول سؤال " إلى أي مدى تسهم المساعدات الأوروبية و الأمريكية بصورة عامة في رخاء الشعب الفلسطيني؟" أجاب (43.6%) بشكل كبير، (37.9%) بشكل متوسط، (11.3%) بشكل ضئيل، (6.4%) لا شيء، (0.8%) أجابوا " لا أدري " .

## إعادة النظر في قرار وقف المساعدات

و قال (33.9%) من المستجوبين أن نظرتهم إلى الولايات المتحدة و الدول الأوروبية ستكون أكثر إيجابية إذا ما أعادت النظر في قرارها بوقف مساعدتها المالية للحكومة الفلسطينية، في حين قال (28.9%) نظره أقل إيجابية، (36.1%) لا تأثير لذلك على نظرتي، و أمتنع (1.1%) عن إجابة السؤال.

## صواريخ القسام

يعارض (49.9%) ممن شملهم الاستطلاع دعوة السيد الرئيس محمود عباس بوقف إطلاق صواريخ القسام من قطاع غزة على المناطق الإسرائيلية، في حين أيدها (47.8%)، وتحفظ (2.3%) عن إجابة هذا السؤال.

## المراقبون الدوليون

ويعتقد (66.7%) من الجمهور الفلسطيني أن المراقبين الدوليين الموجودين على معبر رفح يعملون وفق رغبة إسرائيل، في حين قال (31.3%) بأنهم يديرونه بصورة مستقلة، و(2.0%) أجابوا " لا أعرف ".

## تأييد القيادة الفلسطينية

وحول سؤال " ما مدى تأييدك لمواقف رئيس السلطة السيد محمود عباس في الوقت الحاضر؟ " أجاب (26.3%) أيده بشدة، (43.7%) أيده إلى حد ما، (20.3%) لا أيده إلى حد ما، (9.2%) لا أيده بشدة، (0.5%) أجابوا " لا أعرف ".

و رداً عن سؤال " ما مدى تأييدك لمواقف رئيس الحكومة السيد إسماعيل هنية في الوقت الحاضر؟ " أجاب (31.7%) أيده بشدة، (30.6%) أيده إلى حد ما، (24.5%) لا أيده إلى حد ما، (11.8%) لا أيده بشدة، (1.4%) أجابوا " لا أعرف ".

## التفاوض و التفاوض

و رداً عن سؤال " بعد تشكيل الحكومة الفلسطينية الحالية برئاسة السيد إسماعيل هنية، هل أنت متفائل أكثر أو متشائم أكثر مما كان في الماضي، فيما يتعلق بتحسين الأوضاع الاقتصادية؟ " أجاب (17.0%) متفائل أكثر مما كان في الماضي، (23.3%) بقيت متفائلاً كما كنت في الماضي، (25.5%) بقيت متشائماً كما كنت في الماضي، (32.7%) متشائم أكثر مما كنت في الماضي، (1.5%) أجابوا " لا أعرف ".

## مساعدات الدول العربية

أفاد (51.6%) من المستطلعين بأن الدول العربية غير قادرة على تغطية المساعدات المالية التي قطعها الأوروبيون و الأمريكيون عن الحكومة الفلسطينية، في حين قال (46.9%) منهم بأنها قادرة، و تحفظ (1.5%) عن إجابة السؤال.

## المطلوب من الدول المانحة

و طالب (81.4%) ممن شملهم الاستطلاع حكومة الولايات المتحدة الأمريكية و الدول الأوروبية بأن تستمر في تقديم الدعم المالي للحكومة الفلسطينية، في حين طالب (15.2%) بوقف الدعم المالي عن الحكومة الفلسطينية و تردد (3.4%) عن إجابة السؤال.



## الأوضاع الاقتصادية:

قيم (76.5%) من الجمهور الفلسطيني الوضع الاقتصادي العام في الأراضي الفلسطينية بالسيء، في حين قيمه (19.2%) بالمتوسط، و (3.4%) بالجيد، و أمتنع (0.9%) عن إجابة هذا السؤال.

## نبذة عن الدراسة

و قال الياس كوكالي من قسم الأبحاث و الدراسات، أنه تم إجراء المقابلات في هذه الدراسة كافة داخل البيوت التي تم اختيارها عشوائياً في المناطق وفقاً لمنهجية علمية متبعة في المركز و قد تم اختيارها من (150) موقعا، منها (110) موقعا من الضفة الغربية و (40) موقعا من قطاع غزة. و بين أن نسبة هامش الخطأ في هذا الاستطلاع كانت ( $\pm 3.0\%$ ) عند مستوى ثقة (95%)، وأضاف أن نسبة الإناث اللواتي شاركن في هذه الدراسة بلغت (48.2%) في حين بلغت نسبة الذكور (51.8%). و أن توزيع العينة بالنسبة إلى منطقة السكن كانت على النحو التالي: (62.4%) من الضفة الغربية بما فيها القدس الشرقية، (37.6%) من قطاع غزة. وأشار الياس كوكالي إلى أن توزيع العينة بالنسبة إلى مكان السكن كان على النحو التالي: (50.9%) مدينة، (31.8%) قرية، (17.3%) مخيم.

**Contact Persons: Dr. Nabil Kukali & Elias Kukali**

**Tel: 00970 2 277 4846, Fax: 00970 2 277 4892**

**Mobile: 00972 547 216 643 / 00970 599 726 878**

**P.O. Box 15, Beit Sahour - Palestine**

**Email: [kukali@p-ol.com](mailto:kukali@p-ol.com)**

**Website: [www.pepo.ps](http://www.pepo.ps)**